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سند توســعه همکاری های گازی ایران و 
ترکمنستان که میراث شهید جمهور است دیروز 
در حضور مســعود پزشکیان، بین مدیرعامل 
شــرکت ملی گاز ایران و رئیس شرکت دولتی 

ترکمن گاز امضا شد.
ســند توســعه همکاری هــای گازی ایــران و 
ترکمنســتان، دیروز در حضور مســعود پزشکیان؛ 
رئیس جمهور، بین مجید چگنی؛ مدیرعامل شرکت 
ملی گاز ایران و »باتیر آمانوف«؛ رئیس شرکت دولتی 
ترکمن گاز امضا شــد. این قرارداد میراث دیپلماسی 
شهید جمهور و دولت ســیزدهم برای دولت حاضر 

است.
از طرفی به گزارش رسانه ها، روز سه شنبه، محسن 
پاک نژاد؛ وزیر نفت از امضای قرارداد واردات و سوآپ 
گاز از ترکمنستان خبر داد که در دولت سیزدهم نهائی 
شده اما منظور پاک نژاد کدام قرارداد است؟ منظور او، 
قرارداد سوآپ گاز ترکمنستان به عراق از مسیر ایران 
است که در تیرماه امسال به امضا رسید؛ موضوعی که 
نخستین بار محمد جمشیدی؛ معاون سیاسی دفتر 

رئیس جمهور شهید از آن خبر داد.
قرارداد واردات گاز از ترکمنستان با قیمتی کمتر از 
قرارداد قبلی دو کشور نیز آماده امضاست و مذاکرات 
نهائی آن انجام شده. اردیبهشت امسال نیز دو قرارداد 
صادرات گاز ایران به عراق به مدت پنج سال تمدید 
شد؛ قراردادهایی که به دلیل کمبود گاز، تنها نیمی 
از ظرفیت صادراتی آن محقق می شــد اما سؤال این 

است که آیا خطر تصاحب بازار ایران در عراق توسط 
ترکمنستان وجود دارد؟ 

پاســخ منفی است؛ یکم اینکه، دو قرارداد گازی 
ایران به عراق تمدید شده است. دوم اینکه، با واردات 
گاز از ترکمنســتان می توان نیم دیگری از ظرفیت 
صادرات گاز به عــراق را افزایش داد و به بازار عراق 
نفوذ بیشــتری کرد. ســوم اینکه، ترکمنستان برای 
حضور در بازار عراق به ایران وابسته است و نمی تواند 
بــه دنبال تصاحــب بازار ایران باشــد. در نتیجه دو 
قرارداد ســوآپ و واردات گاز از ترکمنستان می تواند 
نقش مهمی در تبدیل ایران به  هاب گازی منطقه  ایفا 
کند؛ قراردادهایی که نسبت به توافق گازی روسیه به 

اجرا نزدیک ترند. 
 ایران در آستانه قطب گازی منطقه

گفتنی اســت، چند سال است که ایران به عنوان 
دومین دارنده منابع گازی دنیا برنامه تبدیل شدن به 
قطب گازی منطقه را دارد و هرچند در سال های اخیر 
این برنامه فراز و نشــیب های بی شماری را پشت سر 
گذاشت اما اکنون با آغاز واردات گاز از ترکمنستان، 

به این رؤیا نزدیک شده است.
در ماه های نخســت فعالیت دولت ســیزدهم، 
ســوآپ گاز طی قراردادی با جمهوری آذربایجان با 
حجم سالانه یک و نیم تا دو میلیارد مترمکعب آغاز 
و با توافق طرف ها یک ســال پیش، حجم سوآپ گاز 

حدود دو برابر شد.
جــواد اوجی؛ وزیر نفــت به تازگی اعلام کرد که 

قرارداد واردات گاز ایران از ترکمنستان به زودی امضا 
می شــود و افزود: » اصــل بدهی یک میلیارد و ۶۵۰ 
میلیون دلاری که مربوط به دولت گذشــته ]دولت 
روحانی[ بوده است از سوی دولت سیزدهم با مشارکت 
بانک مرکزی ایران به صورت کامل پرداخت شد. این 
موضوع یکی از اصلی ترین محورهای بین دو کشــور 

در حوزه انرژی بود.«
او ادامه داد:» با واردات گاز از ترکمنستان شاهد 
تقویت فشار شبکه گاز در شمال شرق کشور خواهیم 
بود. در مذاکرات خود با طرف ترکمنستانی در زمینه 
توســعه میدان های نفت و گاز و صدور خدمات فنی 
و مهندســی مذاکره های مطلوبی داشتیم که اسناد 
این تفاهم ها در حضور رؤســای جمهوری دو کشور 

امضا شد.«
اوجــی ادامه داد: »این قرارداد از لحاظ راهبردی 
و تبدیل شدن ایران به قطب )هاب( گاز منطقه مهم 
اســت. این موضوع از نظر زیست محیطی نیز سبب 
می شــود گازوئیل و مازوت کمتری در نیروگاه ها و 
صنایع سوزانده و آلودگی هوای کمتری ایجاد شود.«

 نگاهی به رابطه گازی ایران و ترکمنستان
ایران در سال های گذشته به منظور تأمین بخشی 
از گاز طبیعی مورد نیاز مناطق شمالی و شمال شرق 
کشور، به ویژه در ماه های سرد سال، روزانه ۲۳ تا ۳۰ 
میلیون مترمکعب گاز از ترکمنستان وارد می کرد و 
به این ترتیب، به طور تقریبی هر ســال کمتر از پنج 
درصد از نیاز خود را از این طریق تأمین کرده است. 

بااین حال، ترکمنستان همه صادرات گاز خود به 
ایران را از اول ژانویه ۲۰۱۷ به دلیل اختلاف پرداخت 
دلاری متوقف کرد و ســرانجام یــک دادگاه داوری 
بین المللی در سال ۲۰۲۰ به نفع ترکمنستان رأی داد.
با روی کار آمدن دولت سیزدهم در ایران و سفر 
سیدابراهیم رئیســی به ترکمنستان، تلاش ها برای 
برقــراری مجدد روابط گازی ایران و ترکمنســتان، 
ســرعت گرفت و در اکتبر ۲۰۲۱ گزارش شــد که 
مذاکرات برنامه ریزی شــده ای برای حل مناقشه و از 
ســرگیری عرضه گاز انجام شده است. در آغاز سال 
۲۰۲۲، قرارداد جدید ســوآپ تا ســقف دو میلیارد 
مترمکعب در سال بین دو کشور، به ترکمنستان اجازه 
داد گاز خود را از طریق ســوآپ با ایران به جمهوری 
آذربایجان بفروشد و به این ترتیب چشم انداز جدیدی 

برای همکاری های بیشتر بین دو طرف ایجاد شد.
در واقع، با فعال شدن دیپلماسی انرژی در دولت 
ســیزدهم، قفل چندساله مبادله گازی شکسته شد. 
حجم سوآپ گاز طبیعی در سال ۲۰۲۲ حدود پنج 
میلیارد و ۱۰۰ میلیون مترمکعب بود که در ســال 
۲۰۲۳ تا حدود ۹ میلیارد و ۲۰۰ میلیون مترمکعب 
افزایش یافت. در شرایط کنونی دو نقطه تحویل بین 
دو کشــور برای تحویل گاز تعیین شده و درمجموع 
توانایی انتقــال حدود ۵۰ میلیون مترمکعب در روز 
بین دو کشور، مهیاست. از سویی، از هر دو ایستگاه 
درمجموع حدود هشت میلیون مترمکعب سوآپ گاز 

به جمهوری آذربایجان انجام می شود. 

رئیس اتاق اصناف تهران:

افزایش قیمت  نان 
غیرقانونی است

رئیس اتاق اصناف تهران در مورد افزایش قیمت نان 
در برخی از واحدهای صنفی، اظهار کرد: با توجه به اینکه 
هنوز تصمیمی اتخاذ نشده، افزایش قیمت ها در حوزه نان 

غیرقانونی بوده و مورد تایید نیست.
به گزارش ایســنا از اتاق اصناف تهران، تغییرات قیمت نان و 
یکسان نبودن قیمت ها در نانوایی های سطح شهر باعث سردرگمی 
و گلایه  مردم شــده است؛ در همین راستا »حمیدرضا رستگار«؛ 
رئیس اتاق اصناف تهران اظهار کرد: پیرو موضوع مهم تصمیم گیری 
در مورد قیمت نان، هفته گذشته جلسه ای با حضور اتحادیه های 
مختلف از جمله اتحادیه نان ســنگگ، نان فانتزی، نان لواش و 
بربری برگزار و بررسی های انجام شده از سوی اتحادیه ها در مورد 

وزن و قیمت نان در جلسه مطرح شد.
وی با اشاره به مفاد جلسه اخیر عنوان کرد: مقرر شد جلسه ای 
مشــترک با استانداری به عنوان تنظیم گر شــورای آرد و نان با 
همراهــی کارگروه آرد و نان اتاق اصناف برگزار شــود و در این 

جلسه قیمت نان قطعی شود.
رئیس اتــاق اصناف تهران با بیان اینکــه احتمال تغییر در 
مسئولیت حوزه های مربوط به آرد و نان با توجه به تغییر دولت 
وجــود دارد، افزود: برای اینکه تصمیم در مورد قیمت نان پایدار 
باشد ممکن است جلسه مربوط به تعیین تکلیف قیمت با تاخیر 
برگزار شود تا تغییر در مسئولیت ها باعث تصمیم گیری جدید در 
این حوزه نشود. به محض اتخاذ تصمیم جدید درباره قیمت نان، 

اطلاع رسانی عمومی انجام می شود.
رســتگار در مورد افزایش قیمت نــان در برخی از واحدهای 
صنفی، اظهار کــرد: با توجه به اینکه مصوبه ای در این خصوص 
صادر نشده و هنوز تصمیمی برای افزایش قیمت ها اتخاذ نشده، 
افزایش قیمت ها در حوزه نان غیرقانونی بوده و مورد تایید نیست.

رئیس اتــاق اصناف تهــران درباره نحوه شــکایت مردم از 
نانوایی هایی که اقدام به افزایش قیمت نان کرده اند، گفت: مردم 
درصورت مشــاهده هرگونه گران فروشی می توانند تخلفات را از 
طریق شماره ۱۲۴ یا بازرســی اتاق اصناف به صورت حضوری، 

مکتوب یا تلفنی اعلام کنند.
رشد ۱۶ درصدی خرید گندم در سال جاری

گفتنی اســت، کشور در دو سال اخیر در تولید گندم نان به 
خودکفایی رسیده و امسال، خبرها از خودکفایی کامل در تولید 

گندم حکایت دارد. 
سید سعید راد؛ مدیرعامل شــرکت مادرتخصصی بازرگانی 
دولتی در گفت وگو با ایرنا، درباره رکورد خرید تضمینی گندم در 
سال جاری اظهار داشت: امسال با رشد ۱۶ درصدی خرید گندم 
نسبت به سال گذشته، بالاترین میزان خرید تضمینی محقق شد 

که نسبت به سال های گذشته بی سابقه بوده است.
وی با معرفی ۱۰ اســتان  برتــر خرید تضمینی گندم، افزود: 
بیشــترین حجم خرید تضمینــی گندم به ترتیــب مربوط به 
اســتان های خوزستان، کردستان، گلســتان، فارس، کرمانشاه، 
همدان، آذربایجان غربی، آذربایجان شــرقی، لرستان و خراسان 

رضوی است.
مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران تصریح کرد: با توجه 
به این میزان حجم خرید، استان  های گلستان و اصفهان در خرید 
تضمینی گندم رشــد ۱۰۰ درصدی، خراسان شمالی رشد ۸۱ 
درصدی، مرکزی رشــد ۷۵ درصدی و همدان رشد ۷۲ درصدی 
نسبت به سال گذشته داشــتند. ضمن اینکه برخی استان  های 
کشور رشد بین ۲۱ تا ۴۰ درصدی در خرید گندم تجربه کرده اند.

جایگاه برتر کشورمان در منطقه

۹۰ درصد قطعات نیروگاهی
 در ایران تولید شده است

مدیرکل دفتر فناوری و بومی ســازی نیروگاه های 
شــرکت برق حرارتی گفت: در طی هشت سال اخیر 
بالغ بر 922 هزار قطعه نیروگاهی با صرفه جویی ارزی 
دو هزار و 700 میلیارد تومانی ساخت داخل شده است.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو )پاون(، »علی 
عیسی پور« با اشاره به داخلی سازی بیش از ۹۰ درصد قطعات 
نیروگاهی، اظهار کرد: طی هشت سال اخیر بالغ بر ۹۲۲ هزار 
قطعه نیروگاهی به ارزش ۴۵ هزار میلیارد ریال داخلی سازی 
شده که این اقدام صرفه جویی ارزی دو هزار و ۷۰۰ میلیارد 

تومانی به همراه داشته است.
وی بــا تاکید بر اینکه ۵۵ درصد این تجهیزات توســط 
شرکت های دانش بنیان ساخته شده است، اضافه کرد: تولید 
این تجهیزات توســط شرکت های داخلی بیش از ۶۰ درصد 

صرفه جویی ارزی به همراه داشته است.
عیسی پور با تاکید بر اینکه ۹۱ درصد قطعات نیروگاهی 
در بخش بهره برداری ســاخت داخل است، ادامه داد: سال 
گذشــته ۸۸۰ قرارداد ساخت داخل منعقد شده است که از 
این تعداد ۱۴۸ قرارداد مربوط به شرکت های دانش بنیان و 

تولید بار اول بوده است.
وی با اشاره به اینکه تنها ۱۰ درصد از قطعات داخلی سازی 
نمی شوند، خاطرنشان کرد: این قطعات نیاز به تکنولوژی بسیار 
بالایی دارند و یا از لحاظ ســاخت مقرون به صرفه نیست به 

همین دلیل تاکنون داخلی سازی نشده است.
مدیرکل دفتر فناوری و بومی سازی نیروگاه های شرکت 
برق حرارتی ادامه داد: به عنوان مثال برای ساخت لوله های 
بویلر، سازنده های داخلی ظرفیت شان محدود است و تقاضای 
نیروگاه ها را پاسخگو نیستند و به همین دلیل واردات صورت 

می گیرد.
عیســی پور با اشاره به اینکه داخلی سازی قطعات منجر 
به تســریع بخشیدن در بهره برداری برخی از نیروگاه ها شد، 
خاطرنشان کرد: با توجه به تحریم ها و نبود واردات در صورتی 
که قطعات نیروگاهی داخلی ســازی نمی شــد، بسیاری از 
نیروگاه ها خارج از مدار قرار می گرفتند و برخی از نیروگاه ها به 
علت قدیمی بودن از رده می شد، به همین علت داخلی سازی 

قطعات امری الزام آور بود.
مدیرکل دفتر فناوری و بومی سازی نیروگاه های شرکت 
برق حرارتی با اشــاره به صادرات این قطعات به کشورهای 
همسایه اضافه کرد: مقاصد صادراتی ما کشور عراق، سوریه 

و اکنون مذاکراتی با بلاروس شده است.
عیسی پور با اشــاره به رونمایی از سامانه »نما نیرو« در 
طی سال گذشته، گفت: ارائه توانمندی شرکت های داخلی 
در بومی سازی قطعات و تجهیزات، اطلاع رسانی به شرکت های 
تابعه بــرق حرارتی درخصوص توانمندی ســاخت داخل، 
گزارش گیری از عملکرد ســاخت داخل شــرکت های تابعه 
در حوزه های مختلف، اطلاع رسانی از توانمندی بومی سازی 
شــرکت های دانش بنیــان و صرفه جویــی ارزی در تأمین 
تجهیزات و قطعات نیروگاهی و تجمیع نیازهای تحقیقاتی 
نیروگاه ها در بخش تحقیقات از جمله دستاوردهای رونمایی 

از این سامانه بوده است.

اخیرا برخی رســانه ها و مراکز پژوهشی با 
انتشــار گزارش های بی دقت و بدون در نظر 
گرفتن نیاز مردم، عملا در حال زمینه ســازی 
برای توقف طرح نهضت ملی مسکن هستند که 
حداقل هفت میلیون نفر- خانوار متقاضی دارد.
مرکز پژوهش های مجلس اخیرا در گزارشی درباره 
نهضت ملی مسکن با اعلام اینکه هفت میلیون نفر- 
خانوار، متقاضی مسکن ملی بوده اند و از این تعداد یک 
میلیون و ۸۰۰ هزار واجد شرایط تشخیص داده شده 
و ۷۵۰ هزار وجه لازم را تکمیل کرده اند؛ دو مشکل 
این طرح را عدم استطاعت مالی و عدم جذابیت اعلام 
کرده و پیشــنهاد کرده که با اعطای وام خرید؛ مردم 
را مســکن دار کنند. ضمن اینکه این مرکز پیشنهاد 

بازنگری در نهضت ملی مسکن را داده است.
از طرفی برخی بنگاه های تجاری-  رســانه ای با 
غیرممکن نشــان دادن ادامه نهضت ملی مسکن با 
اســتناد به چنین گزارش هایی و همچنین داده های 
مخــدوش دیگــر، ســعی در توقــف آن دارند. این 
رسانه ها با جمع زدن هزینه های آماده سازی زمین و 
ساخت واحدهای نهضت ملی مسکن و بیان رقم های 
غیرواقعــی همچون ۱۶۰۰ هزار میلیارد تومان برای 
تکمیل یک میلیون و ۸۰۰ هزار واحد در حال ساخت 
نهضت ملی مسکن، این گونه وانمود کرده اند که دولت 

پزشکیان قادر به تامین مالی این طرح نخواهد بود.
ایراد تحلیل این رسانه ها این است که آورده نقدی 
متقاضیان را به حساب نیاورده، ضمن اینکه کم کاری 
بانک ها در پرداخت تســهیلات برای ساخت مسکن 
را )که حکم قانون هم هست( به حساب نبود اعتبار 
تلقی کرده اند. مطالب و گزارش های اینچنین، به نظر 
می رسد با هدف تئوریزه کردن و زمینه سازی توقف 
نهضت ملی مسکن در دولت پزشکیان تهیه شده است. 
این در حالی اســت که گزارش مرکز پژوهش ها 
به خوبی نشــان می دهد کــه حداقل هفت میلیون 
نفر - خانوار، متقاضی مسکن هستند و گزارش دیگر 
مراکز نشــان می دهد که تعداد بیشتری هم منتظر 
نوســازی مسکن های فرســوده یا خلاصی از قوطی 
کبریت هــای ۴۰- ۵۰ متری هســتند که مالک آن 

محسوب می شوند.
هدف اول مسکن سازی

هدف اول مسکن سازی، تحقق شاخص های کلان 
و آمارسازی نیست بلکه دادن سرپناه به مردم است؛ 
البته سرپناهی که بتواند مفهوم خانواده را در جامعه 
ما بازتولید کند؛ چیزی که با بلندمرتبه سازی در سه 
دهه اخیر، عملًا ضربه خورده است. مسکن همچون 
امنیت، هوا، آب، غذا، پوشــاک، بهداشــت، درمان، 

آموزش، برق، گاز و...، یک وسیله ضروری زندگی است 
اما طی دهه ها به محل سوداگری افراد با نفوذ تبدیل 
شده و دلیل اصلی اینکه مشکل مسکن همچنان وجود 
دارد؛ تعارض منافع این افراد و جریانات است. یکی با 
مزخرف خواندن خودکفایی کشاورزی، قوت مردم را 
وسیله ثروت و قدرت جریان خود می کند و آن یکی با 
مزخرف خواندن مسکن سازی دولتی، سرپناه مردم را.
وزیر راه و شهرســازی جدید هــم با بیان اینکه 
مســکن ســه دهک اول را تامین می کنیم و هدف 
درستی اســت اما عملًا چهار- پنج دهک میانی که 
اغلب فاقد مسکن یا بدمســکن هستند را فراموش 
کرد. ســه دهک اول معیشــتی اغلب در روستاها و 
شهرهای کوچک زندگی می کنند که قیمت ساخت 
بر بهای زمین غلبه دارد. اقشــار میانسال و کهنسال 
این مناطق، اغلب خانه دارنــد که باید درباره ایمن 
بودن آن در برابر زلزله و رانش زمین، بررسی شود اما 
قشر جوان روستاها و شهرهای کوچک، توان پرداخت 
خرید زمین و ساخت مسکن را ندارند که حتماً باید 

مسکن آنها را تامین کرد.
ضرورت توجه به دهک های میانی

با این حال، اغلب جمعیت کشــور در کلانشهرها 
و در چهــار- پنج دهک میانی زندگی می کنند. این 
افراد که اغلب تحصیلکرده اند موتور محرک کشورند 
امــا تمام انرژی و تمرکز خــود را باید معطوف رفع 
مشکلات معیشتی بخصوص پرداخت اجاره مسکن 
کنند. یکی از دلائل اصلی کندی پیشرفت در کشور 
همین است. بنابراین اگر مسئولی، عامل دشمن نباشد 

و واقعاً خواستار پیشرفت کشور و ایران قوی باشد باید 
نهضت ملی مسکن و اعطای زمین را با هدف خانه دار 
کردن مردم، پیگیری کند؛ چرا که بزرگ ترین مشکل 
و دغدغه معیشتی هفت دهک اول جامعه؛ چه شهری 

و چه روستایی؛ مسکن است. 
اگرچه دولت سیزدهم اثبات کرد که دولت ها توان 
ساخت مسکن را دارند اما با توجه به عدم استطاعت 
مالی اغلب متقاضیان، بهترین راهکار خانه دار شدن 
مردم یا خلاصی از قوطــی کبریت های خوابگاهی، 
اعطای زمین رایگان در حریم شــهرها و روســتاها 
همراه با تسهیلات ســاخت ارزان و طولانی مدت و 
تسهیل مواردی چون مجوزهای شهرداری و... است. 
مسئله ای که در برنامه هفتم توسعه هم آمده و چیز 

جدیدی هم نیست.
مردم ایران، تجربه ساخت تدریجی مسکن را دارند. 
برخی نگران تبعات اجتماعی واگذاری زمین هستند؛ 
به این معنا که قشــرهای مختلف با سطح فرهنگ و 
 شان اجتماعی متفاوت، در کنار هم قرار گرفته و این 
تفاوت ها منجر به مشکلاتی شود. این مشکل با اعطای 
زمین به هر قشر در یک مکان، کمتر می شود؛ به عنوان 
مثال زمین های معلمان می تواند در یک منطقه و کنار 
هم باشد یا زمین های کارمندان و کارگران هر اداره 
و ســازمان و کارخانه و...، کنار همکاران و همصنفان 
آنها باشد. این تجربه هم در کشور وجود دارد و اختراع 

چرخ از ابتدا نیست.
بهترین راهکار

مرکز پژوهش ها، بازنگری کارشناســی در طرح 

نهضت ملی مســکن را پیشنهاد داده است اما تجربه 
نشــان داده، حواله دادن طرح ها در کشــورمان به 
»بازنگری« یا »کار کارشناســی« در اغلب موارد، به 
معنای توقف و تعطیلی آنهاست. همچنین پیشنهاد 
پرداخت تسهیلات خرید مسکن اگر مانند تجربه های 
موفق جهانی تأمین کننده بخش عمده هزینه مسکن 
نباشــد، بازگشت به طرح های شکســت خورده ای 
اســت که صرفاً به گرانی مســکن و پر شدن جیب 
بســازبفروش ها انجامیده. جالب این است که برخی 
کارشناســانی که این گزارش هــا را تهیه می کنند 
مستاجر یا بدمسکن و جزء دهک چهار یا پنج و قشر 
تحصیلکرده هستند اما به جای ارائه راهکارهای عملی، 
نسخه های شکست خورده را دوباره تجویز می کنند. 
قانون جهش تولید مسکن و برنامه هفتم توسعه دو 
قانونی هستند که ساخت حداقل یک میلیون مسکن 
در هر سال را به دولت تکلیف کرده اند. زوج های جوان، 
بد مسکن ها )فرسوده و بسیار کوچک( و خانواده های 
فاقد مسکن در کنار ذخیره طبیعی بازار، پنج منبع 
تشکیل دهنده نیاز سالانه یک میلیونی مسکن هستند 
که بهترین راهکار، ارائه زمین رایگان و تسهیلات در 
کنار ساخت مسکن برای متقاضیان دارای استطاعت 

مالی است.
البته مرکز پژوهش هــای مجلس در به روزترین 
گزارش خود از کشورهای جهان؛ ساخت مسکن، باز 
کردن حریم شهرها- عرضه زمین و اتکا به مالیات های 
تنظیمی برای جلوگیری از ورود ســوداگران را سه 
راهکار کشورهای موفق در حل مسئله مسکن معرفی 

کرده است.
دولت ســیزدهم به واسطه پیگیری های شخص 
رئیس جمهور شهید و تلاش وزارت راه و شهرسازی 
و سنگ اندازی ها در تامین زمین و تسهیلات، ساخت 
دو میلیون و ۷۰۰ هزار مسکن در کشور آغاز و ۵۰۰ 
هزار واحد نیز به مردم تحویل داده شــد. همچنین 
در زمینه خانه های خالی و... کارهایی صورت گرفت. 
کارشناسان معتقدند دولت چهاردهم باید نسبت 
به تکمیل و تحویل واحدهای نهضت ملی مســکن 
تعهد داشته باشد. در این زمینه سخنگوی کمیسیون 
عمران مجلس شورای اسلامی هم در دوران بررسی 
برنامه وزرای پیشنهادی دولت چهاردهم به مجلس 
گفت: »گزینه پیشنهادی دولت چهاردهم برای وزارت 
راه و شهرســازی، وعده پیگیری نهضت ملی مسکن 
مطابق با قانون جهش تولید مسکن و برنامه هفتم را 
به نماینده ها داده است.« حالا میلیون ها متقاضی در 
کنار کارشناسان اقتصادی منتظر عمل به این وعده 

از سوی وزیر راه و شهرسازی هستند.

 کیهان بررسی می کند

بازی مراکز پژوهشی در زمین دلالان مسکن
با انتشار گزارش های بی دقت
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امضای سند توسعه همکاری گازی ایران و ترکمنستان
میراث دیپلماسی انرژی شهید جمهور

مدیرعامل اتحادیه مرغداران میهن ضمن 
اشــاره به اینکه در دو سال اخیر تخم مرغ 
ایرانی را به ۱0 کشــور صادر کردیم، افزود: 
با افزایش تولید به ســمت توسعه بازارهای 

صادراتی حرکت کردیم.
به گزارش ایسنا به نقل از صداوسیما، محمد 
مرادی درباره وضعیت تولید و بازار تخم مرغ گفت: 
در حال حاضر سه کشــور در حوزه خلیج فارس، 
عراق، افغانستان، دو کشور در حوزه آسیای میانه 
و قفقاز )CIS( و دو کشور در آفریقا خریدار تخم مرغ 
ایرانی هستند و به زودی عمان نیز به کشورهای 

صادراتی تخم مرغ اضافه می شود.
وی افزود: امیدواریم امسال تولید تخم مرغ در 
کشــورمان به یک میلیون و ۴۰۰ هزار تن برسد. 
از این میزان یک میلیون و ۲۰۰ هزار تن مصرف 
داخلی بوده و ۲۰۰ هزار تن را می توانیم صادر کنیم. 
البته تخم مرغ صادراتی متناسب با کشورهای هدف 

تولید می شود. 
مدیرعامل اتحادیه مرغداران میهن ادامه داد: 
ما غیر از صادرات تخم مرغ؛ جوجه یکروزه، تخم 
مرغ نطفــه دار و پولت تخم گــذار )مرحله اول 
پرورش مرغ های تخم گذار که تولیدشــان برای 
مصرف انسانی مدنظر گرفته می شود و طول این 

دوره از یک روزگی تا قبل از بلوغ است( را هم به 
کشورهای هدف صادر می کنیم.

مرادی خاطر نشان کرد: در سنوات قبل از سال 
۱۴۰۰ صادرات تخم مرغ به شکل محدود و مقطعی 
انجام می شد اما از سال ۱۴۰۰ با آسیب شناسی، 
برنامه ریزی و کمک دولت توانستیم از سال ۱۴۰۰ 

صادرات مستمری داشته باشیم.
او با اشاره به برنامه ریزی های انجام شده برای 
صادرات تخم مرغ، گفت: طبق برنامه های پنجم و 
ششم توسعه سه شاخص افزایش جمعیت، سرانه 
مصرف و موضــوع بازارهای هدف صادراتی مورد 
تاکید قرار گرفته بود. اتحادیه مرغداران تخم گذار 

این ســه شاخص را در دســتور کار قرار داد و بر 
اساس این سه شاخص شروع به برنامه ریزی کرد.
مدیرعامل اتحادیه مرغداران میهن افزود: اولا 
با حمایت دولت در تامین نهاده ها و سرمایه گذاری 
تولیدکنندگان توانستیم تولید را بر اساس مصرف 
داخل افزایش داده و از تولید ۹۲۰ هزار تن تخم مرغ 
در سال  ۱۳۹۹ به یک میلیون و ۳۰۰ هزارتن تخم 
مرغ در ســال گذشته برسیم؛ یعنی افزایش ۴۰۰ 

هزار تنی در تولید.
مرادی درباره برنامه ریزی برای افزایش سرانه 
مصرف تخم مرغ در کشــور هم گفت: بر اساس 
فعالیت های رسانه ای و فرهنگی که درباره معرفی 
تخم مرغ انجام شــد؛ سرانه مصرف این محصول 
نیز از حدود ۱۱ و نیم کیلوگرم در سال ۱۳۹۹ به 
۱۴ و نیم کیلوگرم در سال ۱۴۰۲ افزایش یافت. 
با افزایش دو شــاخص تولید و ســرانه مصرف به 
سمت شاخص سوم یعنی توسعه بازارهای صادراتی 

حرکت کردیم.
او افزود: برای شــاخص ســوم، یعنی توسعه 
بازارهای صادراتی، هم با کمک دولت توانســتیم 
صــادرات را از پیله وری خارج کرده و به ســمت 
قراردادهای تضمینی ببریم و خیال خریدار خارجی 
را در جهت مستمر بودن و کیفیت آسوده کردیم.

 مؤسسه آمریکایی مودیز:

رویارویی با ایران برای اقتصاد اسرائیل 
عواقب وخیمی دارد

مؤسسه اعتباری آمریکایی مودیز به مقامات تل آویو 
هشدار داد که ورود آنها به یک درگیری نظامی با ایران 

و حزب الله، عواقب مالی وخیمی برای اسرائیل دارد.
به گزارش خبرگزاری فارس؛ مؤسسات رتبه سنجی آمریکایی 
مودیز بار دیگر به خطرهای هرگونه گسترش دامنه جنگ در 
سطوح زمانی و مکانی مختلف بر اقتصاد رژیم صهیونیستی و 

پیامدهای آن هشدار داد.
آژانــس رتبه بندی اعتباری مودیز، اعــلام کرد که اگرچه 
همچنان این فرض را ادامه می دهد که »تنش ادامه دار )جنگ 
غزه( به یک درگیری نظامی جامع بین دو طرف افزایش نمی یابد 
یا ایران را شــامل نمی شــود، اما درگیری نظامی همه جانبه با 
حزب الله یا ایران ممکن است پیامدهای اعتباری قابل توجهی 

بر صادرکنندگان اوراق قرضه در اسرائیل داشته باشد«.
در تایید هشــدار مؤسسه مودیز، اقتصاددانان صهیونیست 
نیز اخیرا تاکید کردند که اسرائیل بهای کاهش رتبه اعتباری 
را با بدهی در بازارهای مالی برای تامین مالی جنگ با نرخ های 
بهره بالا می پردازد که این امر بودجه اســرائیل را در سال های 

آینده سنگین می کند.
مودیــز در بیانیه  اخیر خود اعلام کرد: »ما همچنان فرض 
می کنیم که تنش ادامه دار به یک درگیری نظامی تمام عیار بین 
دو طرف تبدیل نمی شود یا ایران را شامل نمی شود که در این 
صورت تأثیر منفی اعتباری فوری بر منطقه را محدود می کند«.

در ادامه بیانیه آمده است: با این حال، یک درگیری نظامی 
تمــام عیار با حزب الله یا ایــران می تواند عواقب اعتباری قابل 
توجهی برای صادرکنندگان اوراق بدهی اسرائیل داشته باشد.

در همین راستا، هفته گذشته، مؤسسه رتبه بندی اعتباری 
 »+A« فیچ نیز رتبه اعتباری اسرائیل را با چشم انداز منفی از
به »A« کاهش داد و با توجه به ادامه تاثیر جنگ غزه بر امور 
مالی اســرائیل، انتظارات اعتباری منفــی را برای اقتصاد این 

رژیم حفظ کرد.
همچنین، فیچ اعلام کرد کــه افزایش تلفات، هزینه های 
نظامی اضافی، تخریب زیرساخت ها و ادامه آسیب به فعالیت های 
اقتصادی و سرمایه گذاری در سایه طولانی شدن جنگ،  همگی 
می توانند منجر به »وخامت معیارهای اعتباری« شــوند. این 
مؤسسه افزود که تنش ها در منطقه همچنان در سطح بالاست.
به طور کلی نگرانی ها در مورد اقتصاد اسرائیل افزایش یافته 
و مؤسسات مالی بزرگ نسبت به توانایی این رژیم برای مدیریت 
چالش های مالی خود و دستیابی به رشد اقتصادی پایدار ابراز 

تردید کرده اند.
 بر اســاس گزارش روزنامه گلوبز، هم ســیتی بانک و هم 
جی پی مورگان گزارش هایی منتشر کرده و در مورد داده های 
اقتصاد کلان اخیر و خطرات احتمالی آینده آن هشدار داده اند.

تحلیل ســیتی بانک بر نگرانی های آژانس های رتبه بندی 
بین المللی که اخیراً رتبه اعتباری اســرائیل را کاهش داده اند، 

متمرکز بوده است.
این بانــک تاکید کرد در حالی که راه حل روشــنی برای 
تنش های منطقه ای جاری وجود ندارد، رتبه اعتباری اسرائیل 
همچنان در وضعیت بحرانی قرار دارد. سیتی بانک اعلام کرد 
که تفاوت بین اوراق قرضه دولتی اســرائیل به دلار و همتایان 

آمریکایی آنها به حدود ۲۰۰ واحد پایه رسیده است.
ایــن بانک توضیح داد که به دلیل تردیدهایی که در مورد 
توانایی دولت اســرائیل برای کنترل کسری مالی وجود دارد، 

احتمال کاهش بیشتر، به ویژه از سوی مودیز وجود دارد.
سیتی بانک پیش بینی کرده که کسری بودجه اسرائیل به 
عنوان درصدی از تولید ناخالص داخلی به هفت و شــش دهم 
درصد برسد که بسیار بالاتر از هدف تعیین شده توسط وزارت 

دارایی این رژیم در سطح ۶.۶ درصد است.
رتبه اعتباری معمولاً نشــان دهنده توانایی کشور ها برای 
دریافــت وام و میزان اعتماد به توانایی آن ها برای انجام بموقع 
تعهدات مالی اســت. هرچه رتبه بندی یک کشور بهتر باشد، 
خطرات مرتبط با اســتقراض آن کمتر می شود. در نتیجه آن 
کشور شرایط بهتر برای دریافت وام با هزینه های کمتر خواهد 

داشت.
فیچ یکی از سه آژانس رتبه بندی بزرگ غربی است و دفاتر 
مرکزی آن در نیویورک و لندن است. دو شرکت دیگر، مودیز 
و سی اند پی گلوبال ریتینگز نیز دفتر مرکزی خود را در شهر 

نیویورک دارند.
مودیز و سی اند پی گلوبال ریتینگز نیز پیش از این در بهمن 
ماه و فروردین ماه گذشته رتبه اعتباری اسرائیل را با چشم انداز 

منفی کاهش داده بودند.

در پیشنهادی برای کاهش مصرف برق

وزیر نیرو: مردم از پنکه استفاده کنند
وزیر نیرو گفت: برای کاهــش مصرف برق می توان از 
روش هایی اســتفاده کرد به طور مثال به جای استفاده از 
وسایل سرمایشی پر مصرف می توان از پنکه استفاده کرد.

به گزارش ایسنا، عباس علی آبادی در گفت وگویی تلویزیونی، 
 درباره قبض برق خانه شــخصی خود، اظهار کرد: جزو مشترکان 
کم مصرف هستیم و قبض این ماه خانواده ما به دلیل استفاده از 

کولر و وسایل سرمایشی حدود ۱۰۰ هزار تومان آمده است.
وی با اشاره به راه کارهای کاهش مصرف برق، افزود: در گذشته 
که برق نبود، مردم از روش هایی استفاده می کردند که این دوران 
را پشــت ســر بگذارند، به طور مثال می توان به جای استفاده از 

سیستم های سرمایشی پر انرژی، از پنکه استفاده کرد.
وی در واکنش به این صحبت که پنکه دیگر منســوخ شــده 
اســت، گفت: در خیلی از کشــورها همچون ژاپن همچنان از این 

سیستم استفاده می شود.

مدیرعامل اتحادیه مرغداران اعلام کرد

صادرات تخم مرغ به 10 کشور با افزایش تولید


